
مذاكرات در روزهاى آينده دشوار خواهد بود
محمدجواد ظريف با اشاره به اينكه چند روز آينده مذاكرات هسته اى بسيار دشوار خواهد بود، 
گفت: «من نمى دانم چند روز براى پايان دادن به اين (مذاكرات) زمان لازم است. همه تعهد 
سياسى دارند تا به سمت جلو پيش بروند، اما همان طور كه بارها گفته ام اگر اراده سياسى براى 
پذيرش واقعيت ها و حركت به سمت جلو بر اساس آنچه در لوزان موافقت كرده ايم، وجود 

داشته باشد امكان خوبى براى پايان دادن به مذاكرات تا مهلت تعيين شده  وجود دارد.»

گزارش
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پيوستن ايران به هر پروتكلى بايد با تصويب مجلس باشد
على اكبر ولايتى در خصوص طرح هسته اى مجلس گفت: «مجلس در زمينه مسئله هسته اى 
اقداماتى كرده است. قطعاً هر نوع اقدامى بايد به تصويب مجلس برسد و قانونى باشد و 
به احتمال زياد اين طور حدس مى زنم كه بايد موضوع پيوستن ايران به هر قرارداد و پروتكلى 
با تصويب مجلس باشد. بدون ترديد روال دولت هم همين بوده است كه اگر قرار است كارى 

صورت بگيرد و قرارداد بين المللى امضا شود، با تائيد نمايندگان مجلس باشد.»

سياسـت

سيسى حكم اعدام مرسى را 
اجرا مى كند؟

بلومبرگ: محمد مرسى، رئيس جمهور مخلوع 
مصر محكوم به اعدام شده است. آيا وى اعدام 
مى شود؟ محتمل ترين پاسخ اين است تحت 
السيسى،  عبدالفتاح  رئيس جمهور  هدايت 
دادگاه تجديدنظر حكم را به حبس ابد كاهش 
خواهد داد. اگر اين اتفاق رخ دهد، السيسى 
نشان خواهد داد كه استراتژى اش در قبال اخوان 
المسلمين همانند حسنى مبارك و انور سادات 
است: ممنوعيت فعاليت اما به صورت تاكتيكى 
اجازه حيات آن ها تا زمانى كه به خشونت روى 
نياورند، داده مى شود. اگر در مقابل، السيسى 
اجازه دهد كه مرسى اعدام شود، اين سيگنال 
را مى فرستد كه استراتژى جديدى كه سركوب 
كامل اخوان المسلمين است را در پيش گرفته 
است. اين اقدام منجر به تحريك و خشن تر شدن 
اقدامات اين سازمان هم مى شود. انتخاب بين 
اين دو استراتژى آينده مصر در يك دهه آينده را 
تعيين خواهد كرد. آينده اى را در نظر بگيريد كه 
در آن استراتژى سركوب بدون نابودى اخوان 
پى گرفته شده است. همانند سال 1928 كه اين 
سازمان در مصر تشكيل شد تا سال 2011 و بهار 
عربى كه اخوان المسلمين به طور رسمى در مصر 
غيرقانونى بود. در اين دوران اعضاى آن اقدامات 
خشونت آميز انجام مى دادند كه از آن جمله 
مى توان به تلاش نافرجام براى ترور جمال 
عبدالناصر اشاره كرد. اما با رسيدن سادات به 
رياست جمهورى در سال 1970، دولت شروع 
به انجام اقدامات پيچيده اى عليه اين سازمان 
غيرقانونى كرد. در ظاهر اعضاى سازمان هميشه 

مى توانستد به جرم هاى واهى دستگير شوند.
در دوران مبارك، اخوان المسلمين به رسميت 
شناخته شدند و حتى اجازه يافتند تا در مجلس 
ملى شركت كنند. استراتژى مطلوب السيسى 
المسلمين به  اين است كه اخوان  هم اكنون 
وضعيت قبل از به قدرت رسيدن و كسب 
هم اينك  برگردد.  انتخاباتى  موفقيت هاى 
بسيارى از اعضاى حزب و حاميان آن در سراسر 
كشور براى هميشه به زندان افتاده اند. السيسى 
براى رسيدن به هدفش نمى تواند مرسى، رهبر 
دموكراتيك  به صورت  كه  المسلمين  اخوان 
به عنوان رئيس جمهور مصر انتخاب شد را اعدام 
كند. اخوان المسلمين نمى تواند با اين حكم 
تبديل به مخالف غيرقانونى ضمنى شود. اعضاى 
باقى مانده آن درباره آينده شان نگران خواهند بود 
و شايد بيش ازحد راديكال شوند. اعضاى اخوان 
المسلمين شايد نتوانند اقدامى انجام دهند، اما 
مطمئناً نفرتى ابدى از السيسى خواهند داشت و 
وى در نزد آن ها تبديل به فرعون جديدى خواهد 
شد كه از عبدالناصر هم بدتر است. اگر السيسى، 
مرسى را اعدام كند، با اين كارش به اخوان 
المسلمين گفته است كه بيايند و وى را ترور 
كنند. پس از آن هدف وى حذف اين سازمان 
يك بار و براى هميشه و منحرف كردن اعضاى 
فعلى و آينده ديگر احزاب اسلام گرا همچون 
حزب سلفى النور مى شود كه در ابتدا به خاطر 
مخالفت با اخوان از السيسى حمايت كردند.

اگر اعضاى اخوان در واكنش به اين تحولات 
به گروه هاى تروريستى  راديكاليزه شوند و 
بپيوندند يا اخوان را تبديل به گروهى تروريستى 
كنند، السيسى از اين فرصت استقبال مى كند و 
از طريق ابزارى چون اعدام، زندان و شكنجه به 
شدت با آن ها برخورد خواهد كرد. اما نتيجه اين 
استراتژى مى تواند گرفتار شدن مصر به جنگ 

داخلى باشد.

ايرنا: سخنگوى دولت در نشست خبرى خود در 
جمع خبرنگاران در رابطه با احتمال جمع آورى 
كارت هاى سوخت، گفت: «تصميمى در اين رابطه 
نداريم. چراكه ما فقط سهميه ها را حذف كرده ايم و 
از طريق كارت هاى سوخت مى توانيم منبع كنترلى بر 
اطلاعات و چگونگى مصرف داشته باشيم بنابراين، 
كارت هاى سوخت  براى جمع آورى  تصميمى 
نداريم.» سخنگوى دولت همچنين در مورد حواشى 
اخير استان فارس و شهر شيراز و اقدامات دولت و 
وزارت كشور در اين رابطه ، گفت: «اتفاقات اخير در 
شيراز براى دولت نگران كننده بوده است و قوه قضائيه 
در اين رابطه در حال پيگيرى است.» نوبخت همچنين 
در مورد برخى توهين ها در مراسم هاى مختلف به 
مسئولين دولت خاطرنشان كرد: «متأسفم كه در يك 
روز ملى در كنار حرم حضرت امام (ره) عليرغم 
توصيه مقام معظم رهبرى به همدلى و هم زبانى 
برخى حواشى اتفاق مى افتد كه معتقدم افكار عمومى 
قضاوت خواهند كرد و اميدوارم به توصيه رهبرى 
مبنى بر همدلى و هم زبانى و تقويت مسئولان اجرايى 
رفتار شود.» نوبخت در رابطه با مصوبه مجلس مبنى 
بر الزامات هسته اى دولت، گفت: «موضوع مذاكرات 
طبق اصل 176 قانون اساسى در حوزه شوراى عالى 
امنيت ملى است و آنچه صورت مى گيرد با رصد 
مستمر اين شوراست.» سخنگوى دولت ضمن 
تشكر از نمايندگان مجلس جهت حمايت از تيم 
مذاكره كننده، خاطرنشان كرد: «طبق قانون موضوع 
مذاكرات در حوزه كار قوه مجريه و مقننه نيست 
بلكه مربوط به شوراى عالى امنيت ملى است. پس 
مصوبه مجلس مى تواند در تعارض با اصل 176 قانون 

اساسى باشد.»
وى گفت: «حتماً دولت گزارش عملكرد مذاكرات 
هسته اى را به همه مراجع رسمى و قانونى و پيشگاه 
ملت بزرگوار ايران ارائه خواهد كرد و در اين مورد 
ترديدى نيست اما در برخى موارد پاسخ هاى ما 
ممكن است در  آينده امكان و قدرت مانور اعضاى 
تيم مذاكره كننده را كاهش دهد بنابراين، شايد نتوانيم 
به برخى سؤالات پاسخ بدهيم.» وى تأكيد كرد: 
«موضع مخالف دولت با مصوبه اخير مجلس در 
مورد الزامات هسته اى به خاطر مغايرت اين مصوبه با 

اصل 176 قانون اساسى است.»
نوبخت با بيان اين كه مطابق آمار بانك مركزى و 
مركز آمار ايران رشد اقتصادى 3 درصد براى سال 93 
اعلام شده است، گفت: «3 درصد نسبت به رشدى 
كه براى ايجاد رفاه ملموس در جامعه لازم است 
بسيار محدود است اما اهميتش از اين جهت است 
كه بعد از دو سال رشد اقتصادى منفى روند آن مثبت 
شده و به 3 درصد رسيده است.» وى با بيان اين كه 
طبق قانون برنامه پنجم بايد سالانه به طور متوسط 
تصريح  باشيم،  داشته  اقتصادى  رشد  درصد   8
كرد: «رشد اقتصادى 3 درصد براى دولت مطلوب 
نيست اما با در نظر گرفتن شرايط سخت تحريمى 
و كاهش درآمدهاى نفتى، تبديل آن از منفى به مثبت 
مهم قلمداد مى شود.» سخنگوى دولت همچنين از 
كاهش قيمت سى ان جى خبر داد و گفت: «با توجه به 
اين كه در ماه هاى تابستان سفرهاى مسافرتى به اوج 
مى رسد براى اين كه 3 ميليون و 400 هزار سوارى و 
3 هزار اتوبوس از سى ان جى استفاده مى كنند براى 
تسهيل كاشان هزينه سى ان جى را از 600 تومان به 

500 تومان كاهش داديم.»
سخنگوى دولت همچنين در توضيح انتشار خبرى در 
يكى از رسانه ها مبنى بر اين كه واردات دولت يازدهم 
در دو سال گذشته با هشت سال دولت هاى نهم و 

دهم برابر است،  گفت: «واردات و صادرات ارزى 
ما با توجه به برابرى قيمت ارز و ريال به خصوص 
دلار با ريال در طول سال هاى گذشته متفاوت بوده 
است و حتى در مقاطعى اين رقم دوبرابر شده است 
و با توجه به اين مطلب در سال 93 واردات كشور 52 
ميليارد و 477 ميليون دلار و صادرات 94 ميليارد و 
709 ميليون دلار بوده است و همين ارقام در سال 92 
براى واردات 49 ميليارد و 422 ميليون دلار و براى 
صادرات 31 ميليارد و 332 ميليون دلار بوده است.» 
وى توضيح داد: «واردات از سال 92 تا 93، 3 ميليارد 
دلار افزايش داشته است كه با اجازه مقام معظم رهبرى 
از صندوق توسعه ملى براى تأمين ذخاير استراتژيك 
در شرايط تحريم داشته ايم و ميزان افزايش صادرات 
نيز در راستاى اقتصاد مقاومتى بوده است.» وى تأكيد 
كرد: «جمع واردات در سال 93- 92،  101 ميليارد 
دلار بوده است، اما متأسفانه اين رسانه محترم اعلام 
كرده است طى دو سال دولت يازدهم به اندازه كل 8 
سال دولت هاى نهم و دهم واردات داشته ايم كه اين 

موضوع درست نيست.»
وزير  استيضاح  موضوع  با  رابطه  در  وى 
آموزش وپرورش با تأكيد بر اين كه دولت استيضاح 
و طرح سؤال را حق مجلس مى داند، گفت: «بى وزير 
ماندن وزارت آموزش وپرورش در شرايطى كه 
بايد در ماه هاى تابستان براى 12 ميليون دانش آموز 
برنامه ريزى كند كار درستى به نظر نمى رسد.» وى 
در ادامه به دغدغه مجلس در مورد وضعيت معيشتى 
فرهنگيان اشاره كرد و گفت: «دولت نيز در اين 
موضوع حساسيت دارد و با توجه به اين كه دولت در 
هر پرداختى نياز به اجازه مجلس دارد مجلس مى تواند 
هر التفاتى كه به قشر فرهنگى كشور دارد در قانون 
بودجه منعكس كند و دولت استقبال خواهد كرد 
چون دولت معتقد است هرچه در آموزش وپرورش 

هزينه كنيم، سرمايه گذارى در منابع انسانى است.»
وى با اشاره به اهميت موضوع نظام پرداخت ها، 
گفت: «مهم ترين دستور سازمان برنامه مسأله نظام 
پرداخت ها است تا پرداخت ها به نحوى انجام شود 

كه احساس تبعيض در بين كاركنان به وجود نيايد و 
هرگونه تقويت اين احساس به جامعه فرهنگى كمك 
نخواهد كرد.» نوبخت با اشاره به اين كه پس از ارائه 
برخى گزارش ها در مجلس حدود نيمى از نمايندگان 
از طرح استيضاح وزير آموزش وپرورش استعفا 
داده اند، گفت: «ضمن اين كه براى حق قانونى مجلس 
جهت سؤال از وزرا احترام قائل هستيم اميدواريم 
بعد از استماع گزارش ها رأى مناسبى به آقاى فانى 
كه از افراد صاحب نظر و باتجربه آموزش وپرورش 
هستند بدهند.» نوبخت همچنين با اشاره به اين كه 
براى سال جارى اعتبارات آموزش وپرورش 204 
هزار ميليارد تومان افزايش يافته است،  خاطرنشان 
كرد: «رئيس جمهور نيز تأكيدشان بر اين بوده است كه 
نمايندگان مجلس به واقعيت ها توجه كنند و با در نظر 
گرفتن اين كه نبايد با وجود فرصت طلبان در خارج از 
كشور تنگناها را بازگو كرد دولت مجبور نشود برخى 

اعداد و ارقام را اعلام كند.»
سخنگوى دولت همچنين در پاسخ به سوالى مبنى 
بر اين كه در برخى شهرها آب جيره بندى شده 
است يا خير، گفت: «آب هست ولى كم است و ما 
با مشكلات منابع آبى و كاهش نزولات جوى مواجه 
هستيم و نيازمند استفاده از انواع روش هاى محدود 
كردن مصرف هستيم. البته فعلاً برنامه جيره بندى 
در دستور كار وزارت نيرو نيست. گرچه شايد در 
برخى شهرها بسته به شرايط اقداماتى شده باشد اما 
به طور كل وزارت نيرو موظف است براى مديريت 
منابع و مصارف آب از همه روش ها استفاده كند.» 
وى همچنين در مورد آمار افرادى كه يارانه دريافت 
مى كنند، گفت: «بعد از ثبت نام مجدد در سال گذشته 
حدود 2 ميليون و 300 هزار نفر اعلام انصراف كردند 
اما از سوى ديگر هرسال بيش از يك ميليون بر جمعيت 
ما افزوده مى شود و در همين راستا نيز وزارت كار 
مسئول حذف پردرآمدها از دريافت يارانه است و 
موظف شده است تا اين كار را با دقت انجام دهد 
كه كار دشوارى است چراكه دولت خواهان آزار 
مردم نيست.» وى اضافه كرد: «اين كه گفته مى شود 3 

هزار ميليارد تومان از محل درآمدهاى بنزين به دست 
مى آيد بايد بدانيم در مقابل كاهش قيمت نفت نسبت 

به سال گذشته اثر بسيارى در درآمدها داشته است.»
نوبخت همچنين در پاسخ به اين سؤال كه آقاى 
نعمت زاده گفته اند پرداختى 30 درصدى به توليد 
نداشته ايم نظر شما در اين مورد چيست، گفت: «طى 
اين سال ها مجموع منابع از سال 89 تا به امروز از 
محل افزايش قيمت ها 135 هزار ميليارد تومان بوده 
است كه بايد 70 هزار ميليارد تومان بين مردم تقسيم 
مى شد درحالى كه بيش از 1800 هزار ميليارد تومان به 
خانوارها پرداخت شد بنابراين، نه تنها پرداختى بخش 
دولت و توليد انجام نشده است حتى از خزانه برداشت 
كرده ايم و دولت قبلى هم براى پرداخت به مردم 5 
ميليارد و 800 هزار ميليون از بانك مركزى استقراض 
كرده است.» وى توضيح داد: «البته همه بخش توليد 
به مسائل مربوط به حوزه صنعت و آقاى نعمت زاده 
نمى شود و بخش هاى ديگر آن مربوط به حوزه 
كشاورزى و حمل ونقل است كه ما پرداختى هايى در 
اين دو بخش داشته ايم و درواقع امسال براى توليد 

400 ميليارد تومان پرداخت كرده ايم.»
وى همچنين در پاسخ به اين سؤال كه آيا پرداخت 
يارانه در سال بعد ادامه خواهد داشت، گفت: «قانون 
هدفمندى يارانه ها مربوط به برنامه پنجم توسعه 
است كه سال 94 سال پايانى آن است و اين كه در برنامه 
ششم تكرار خواهد شد پس از بررسى ها مشخص 
مى شود چون هنوز برنامه ششم به جمع بندى نرسيده 
است.» نوبخت همچنين در مورد منابع مكانيزه 
كردن انتخابات،  گفت: «اين كه چقدر اعتبار براى كل 
كشور، تهران و شهرهاى بزرگ نياز است به سازمان 
برنامه ريزى اعلام شده و ما آمادگى داريم در تهران 
و شهرهاى بزرگ اين كار را انجام دهيم و سازمان 
برنامه موظف شده است نسبت به تأمين اعتبار آن 
اقدام كند البته شوراى نگهبان نيز بايد در اين زمينه 
اعلام كند كه موافق اجراى طرح است يا خير.» وى در 
جواب سوالى در مورد شكل گيرى سازمان مديريت 
و برنامه ريزى استانى شهرستانى، گفت: «قانون در 
سطح استانى اين اجازه داده شده است اما در سطح 
شهرستان ها نيازى به اين كار نيست و ما هم معاونت ها 
را در ساختار جديد فعال كرده ايم و براى اكثريت آن ها 

رئيس و سرپرست تعيين كرده ايم.»
نوبخت همچنين در مورد نرخ بيكارى، گفت: 
«پيش بينى ما در قانون 50 هزار ميليارد تومان از سوى 
سرمايه گذاران دولت در طرح هاى عمرانى، 103 هزار 
ميليارد سرمايه گذارى از سوى شركت هاى دولتى و 
حدود 7 هزار از محل منابع طرح هاى آب هاى مرزى 
است و همچنين تسهيلات 300 هزار ميلياردى توسط 
نظام بانكى كه اگر همه اين ها اتفاق بيفتد فكر مى كنم 
نرخ بيكارى در حد 10 تا 10/5 درصد ثابت بماند.» 
نوبخت در مورد احتمال افزايش قيمت حامل هاى 
انرژى گفت: «تا اين لحظه صحبتى براى افزايش 

قيمت بنزين در سال جارى نشده است.»
سخنگوى دولت در مورد اقدامات دولت در حوزه 
جوانان، گفت: «شوراى عالى ادارى از سوى سازمان 
مديريت مصوبه اى داشته است تا از نيروهاى جوان 
استفاده كند و زمينه اشتغال جوانان به عنوان دستيار در 
كنار هر وزير را داشته باشيم كه اين طرح به تصويب 
رسيده است و قرار شد در چارچوب قانون مديريت 
خدمات كشورى بتوانيم سهميه ويژه و خاصى براى 
جوانان بگذاريم. البته تكرار مى كنم 38 هزار نيروى 
جوان در سال جارى استخدام داشته ايم.» نوبخت در 
پايان در مورد استعفاى دكتر گلزارى از وزارت ورزش 

و جوانان، گفت: «من از اين موضوع بى خبرم.»

واكنش سخنگوى دولت به مصوبه حفظ دستاوردهاى هسته اى

 وزير كشور در صفحه شخصى خود خطاب مصوبه مجلس مغاير قانون اساسى است
به مردم از بيان بى واسطه دغدغه ها و مشكلات 
آن ها در اين صفحه قدردانى كرد و يادآور شد: 
«خود را متعهد به شنيدن بى واسطه تقاضاهايتان 

مى دانم.»
 رييس مجلس شوراى اسلامى با اشاره به 
نقش و اهميت اجراى اصل 44 گفت: «بخش 
و  دارد  نيمه جان  حالتى  كشور  خصوصى 
را  بخش  اين  بايد  حكومتى  سيستم هاى 
صاحب كار بداند و راه را براى ادامه فعاليت مؤثر 

بخش خصوصى در جامعه باز كند.»
 وزير امور خارجه در مصاحبه با نشريه 
«نيويوركر» تصريح كرد كه مردم ايران حاضرند 
براى حفظ حقوق و شأن خود فداكارى كنند و 

شكست مذاكرات براى آن ها پايان دنيا نيست.
 غلامحسين اسماعيلى رئيس دادگسترى 
استان تهران در حاشيه مراسم سالگرد آيت االله 
گيلانى با اشاره به آخرين روند پيگيرى پرونده 
محمود احمدى نژاد، گفت: «اين پرونده در حال 
افزود:  وى  است.»  مراحل خود  كردن  طى 
«تاكنون خبرى از دادگاه مبنى بر تجاوز شش 
مرد معتاد به يك دختر 11 ساله به بنده نرسيده 
است و بايد گزارش را بگيرم تا بتوانم اين خبر را 

تائيد كنم و هم اكنون اين خبر تائيد نمى شود.»
 معاون سياسى وزير كشور گفت: «در ميان 
احزاب و تشكل هاى سياسى جبهه يا حزبى به 
نام يكتا وجود ندارد، لذا اقدامات سياسى آنان نيز 
غيرقانونى است.» رئيس ستاد انتخابات وزارت 
كشور با ابراز بى اطلاعى از آمار استعفادهندگان 
دستگاه هاى اجرايى، تصريح كرد: «تا اين لحظه 
هيچ آمارى از تعداد استعفاها براى كانديدا شدن 
براى دهمين دوره انتخابات مجلس نداريم 
چراكه درخواست استعفاها توسط افراد به 

دستگاه هاى ذى ربط ارائه شده است.»
 حسن قشقاوى، معاون كنسولى، مجلس و 
امور ايرانيان وزير خارجه با تاكيد بر اين كه 
تضمين امنيت عمره گزاران براى ايران مهم 
است، گفت: «اگر اين امنيت تضمين و فضاى 
منطقى و معقولى حاكم شود و مردم هم شاهد 
مجازات متهمان باشند، طبيعى است كه ما هم 
براى ازسرگيرى عمره تمايل داريم. اين مسئله 
در گفت وگوهاى اخير حسين اميرعبداللهيان، 
معاون عربى و آفريقاى وزير امور خارجه با وزير 
خارجه عربستان مطرح شده و وزير خارجه 
سعودى هم ازسرگيرى عمره ايرانى ها را مورد 

تاكيد قرار داده است.»
 حسينعلى اميرى با اشاره به اخبارى مبنى بر 
درخواست استعفاى استاندار خراسان رضوى 
به وزارت كشور گفت: «ما اين موضوع را 
تاكيد كرد:  به شدت تكذيب مى كنيم.» وى 
«استعفاى استاندار خراسان رضوى صحت 

ندارد و اين موضوع شايعه اى بيش نيست.»
ملى و سياست  امنيت  رئيس كميسيون   
خارجى مجلس با اشاره به مصوبه مجلس در 
طرح الزام دولت به حفظ دستاوردهاى هسته اى 
گفت كه اين مصوبه پشتوانه جديدى براى تيم 

مذاكره كننده ايجاد كرده است.
 سفير ايران در سازمان ملل تاكيد كرد كه 
در  خشونت طلب  افراطيون  فعاليت هاى 
افغانستان نه تنها تهديدى ضد ايران بلكه تهديد 

عليه همه منطقه محسوب مى شود.
بادامچيان، عضو شوراى مركزى حزب   
موتلفه با بيان اينكه شرايط اصولگرايان نسبت به 
دو انتخابات گذشته تغيير كرده است گفت: 
«امروز سازوكارهاى همگرايى و انتخابات در 
پيگيرى  جداگانه  به طور  اصولگرا  جريان 

مى شود.»
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